
BERLIJN EIST STRAF OPTREDEN

Seyss-Inquart mogelijk zou maken, honderd personen méér te interneren
dan de 'ongeveer honderd tot honderdvijftig' die hij zelf aanvankelijk in de
geest had.!
De lijsten met de namen en adressen der verlofgangers werden door Bene

omstreeks 24 juni ontvangen; hij zond er een afschrift van aan Gauleiter Bohle.
Ruim een week later kwam het tot grote ontsteltenis binnen het Reichs-

kommissariat: onverhoeds ontving men namelijk uit Berlijn bericht, dat
Hitler zich persoonlijk met de zaak was gaan bemoeien. Dat bericht kwam
van Bohle.

Op I juli had von Ribbentrop aan Bohle meegedeeld dat hij een instructie
van Hitler bezat: voor elke Duitser die in de Nederlandse overzeese gebieds-
delen geïnterneerd was, moesten tien Nederlanders opgesloten worden.
Hoeveel Duitsers waren daar geïnterneerd, had von Ribbentrop gevraagd.
Bohle had geantwoord: minstens duizend tot vijftienhonderd. Hoeveel
Nederlanders staan al op uw lijsten? Ongeveer driehonderdvijftig, had
Bohle gezegd. Die driehonderdvijftig, zo was von Ribbentrop verderge-
gaan, moesten dan onmiddellijk, d.w.z. uiterlijk de volgende dag (2 juli)
opgepakt worden - Bene moest dat maar met Seyss-Inquart regelen.
'Der Reichsaussenminister bejahte ausdrücklich meine Frage', had Bohle geno-
teerd, 'ob wir dem Reichskommissar milteilen könnten dass ein Befehl des Führers
vorliege. Weiter solI Gesandter Bene mit dem Reichsleommissar bespreehen dass
eine weitere Liste van mehreren tausend HolIändern sofort aufzustelIen ist, die
ebenfalIs für Verhaftung in Frage kommen.'2
Was hier inderdaad sprake van een bevel van de Führer? Veel pleit er voor,

dat von Ribbentrop die een arrogante scherpslijper was, de zaak veel hoger
opgenomen had dan Hitler die zich van het lot der Rijksduitsers-in-den-

1 Elf-en-een-half jaar later stelde de voorzitter van de Enquêtecommissie aan Six
de vraag: 'Waren er nog bijzondere aangelegenheden die u door de Duitsers werden
opgedragen?' Six antwoordde: 'Neen. U denkt misschien aan de inhechtenisneming
van Indische ambtenaren. Dat is in het begin geweest maar mijn collega's waren
unaniem met mij van mening dat het diende te worden uitgevoerd. Wij wisten ook
niet wat de reden was. Ik had de indruk dat er financiële overwegingen achter zaten.
Ik werd ontboden bij Fischböck. Bij hem zat de oude Emil Helfferich die vroeger
zaken in Batavia heeft gedaan en daaruit leidde ik af dat er fmanciële maatregelen in
de maak waren.' (Enq., dl. VII c, p. 555). Het lijkt ons niet nodig dit absurde betoog
te weerleggen. Wel willen wij er op wijzen dat Six zich vijf-en-een-half jaar tevoren
nog heel wel herinnerde dat hij niet bij de Generalkommissarfiir Finanz und Wirt-
schaft geroepen was maar bij Bene, de vertegenwoordiger van het Auswärtige Amt.
(PRA-Den Haag: p.v. inz. O. Bene (24 aug. 1946), p. 3 (Doc 1-79, a-rj), s Notitie
I juli 1940, van Bohle (FO;SD, 554455).
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